

罗非鱼组织内无乳链球菌实时荧光定量PCR检测方法建立

王瑞, 李莉萍, 黄婷, 梁万文, 梁聪, 雷爱莹, 陈明

广西水产科学研究院, 广西水产遗传育种与健康养殖重点实验室, 广西 南宁 530021

Real-time quantitative PCR for detection of *Streptococcus agalactiae* from tilapia tissue

WANG Rui, LI Liping, HUANG Ting, LIANG Wanwen, LIANG Cong, LEI Aiying, CHEN Ming

Guangxi Key Lab. for Aquatic Genetic Breeding and Healthy Aquaculture, Guangxi Academy of Fishery Sciences, Nanning 530021, China

[摘要](#)[图/表](#)[参考文献\(0\)](#)[相关文章\(15\)](#)全文: [PDF](#) (1183 KB) [HTML](#) (0)输出: [BibTeX](#) | [EndNote](#) (RIS)

摘要

为建立一种罗非鱼组织内无乳链球菌 (*Streptococcus agalactiae*) 的定量检测方法, 以无乳链球菌 *cfb* 基因为靶标建立了 *TaqMan* 荧光探针实时定量PCR方法, 并对该方法的特异性、敏感性及实用性进行了验证。应用建立的方法检测无乳链球菌标准菌株和阳性菌株均为阳性, 阴性对照菌株均为阴性; 无乳链球菌基因组DNA最低检测质量浓度为 $3.42 \times 10^{-7} \text{ ng} \cdot \mu\text{L}^{-1}$, 每个反应体系检测下限低于10个细胞; 人工感染罗非鱼肝、脾、中肠和肾组织样品无乳链球菌检测结果均为阳性, 组织样品每微克DNA可检测到无乳链球菌细胞数量分别为 2.95×10^3 个、 2.45×10^7 个、 2.34×10^3 个和 4.54×10^4 个, 对照组为阴性。结果表明建立的罗非鱼组织内无乳链球菌实时荧光定量PCR检测方法具有准确性高、特异性和敏感性等特点, 可对罗非鱼组织内无乳链球菌进行快速定量检测, 可用于罗非鱼无乳链球菌病的监测与预防。

关键词 : 罗非鱼, 无乳链球菌, 实时荧光定量PCR, *TaqMan* 荧光探针

Abstract :

By designing primers and probe based on the conserved region of *cfb* gene of *Streptococcus agalactiae* isolated from tilapia, we developed a real-time fluorescent PCR assay for detection of *S. agalactiae* from tilapia tissue and verified the specificity, sensitivity and practicability of the assay. The standard and positive strains of *S. agalactiae* were positive, and all negative controls were negative. The minimum detectable concentration of *S. agalactiae* genome DNA was $3.42 \times 10^{-7} \text{ ng} \cdot \mu\text{L}^{-1}$, and the detection limit of the assay was less than 10 cells per reaction system. The genome DNA samples of midgut, liver, spleen and kidney which were collected from tilapia artificially infected with *S. agalactiae* were tested by real-time PCR and were positive. The quantities of *S. agalactiae* detected in per μg DNA of tissue samples were 2.95×10^3 cells, 2.45×10^7 cells, 2.34×10^3 cells and 4.54×10^4 cells, respectively, and the controls were negative. The results show that the real-time quantitative PCR assay which we developed was accurate, specific and sensitive, and could detect *S. agalactiae* from various tilapia tissues rapidly. The method can be used for surveillance and prevention of *S. agalactiae* disease of tilapia.

Key words : tilapia *Streptococcus agalactiae* real-time quantitative PCR *TaqMan* probe

收稿日期: 2014-09-28 修回日期: 2014-12-05 出版日期: 2015-06-05

PACS: S 943.125

基金资助:

广西科技发展“十二五”规划重大专项课题(桂科重14121004-2-4); 广西自然科学基金项目(2014GXNSFB118083); 广西罗非鱼产业创新团队岗位科学经费(GXYB-03); 广西水产畜牧兽医局科技计划(桂渔牧科1304527); 广西水产畜牧科技推广应用(桂渔牧科201452011); 自治区直属公益性科研院所基本科研业务费(GXIF-2014-10)

通信作者: 陈明(1979-), 男, 博士, 副研究员, 从事水产疫苗与免疫技术研究。E-mail: cm990919@163.com

作者简介: 王瑞(1984-), 男, 硕士, 助理研究员, 从事水产疫苗与免疫技术研究。E-mail: raywongxx@163.com

引用本文:

王瑞 李莉萍 黄婷 梁万文 梁聪 雷爱莹 陈明. 罗非鱼组织内无乳链球菌实时荧光定量PCR检测方法建立[J]. 南方水产科学, 2015, 11(3): 41-46. WANG Rui, LI Liping, HUANG Ting, Liang Wanwen, LIANG Cong, LEI Aiying, CHEN Ming. Real-time quantitative PCR for detection of *Streptococcus agalactiae* from tilapia tissue. South China Fisheries Science, 2015, 11(3): 41-46.

链接本文:

<http://www.schinafish.cn/CN/10.3969/j.issn.2095-0780.2015.03.007> 或 <http://www.schinafish.cn/CN/Y2015/V11/I3/41>

服务

- ▶ [把本文推荐给朋友](#)
- ▶ [加入我的书架](#)
- ▶ [加入引用管理器](#)
- ▶ [E-mail Alert](#)
- ▶ [RSS](#)

作者相关文章



